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19 листопада вітаємо аграріїв!
професійне свято

Сумський національний аграрний універси-
тет – це один з кращих вищих навчальних
закладів Сумщини, який щороку набуває авто-
ритету не тільки в Україні, а й в усьому світі. І
свідоцтвом цього є розширення та поглиблен-
ня міжнародних зв’язків університету.
віднедавна особливо активною стала співпра-
ця СнаУ з партнерами з Китайської народної
Республіки. Китайські колеги бачать у співро-
бітництві з Сумським наУ величезний потенці-
ал, який може бути корисним обом нашим
країнам. напевне, важко переоцінити перспек-
тивність саме цього напрямку міжнародної
співпраці, адже китайці вже упродовж тривало-
го часу демонструють всьому світу нереально
високі темпи розвитку своєї країни.

нещодавно ректор СнаУ володимир
ладика відвідував Китайську народну
Республіку на запрошення народного уряду
міського округу Сіньсян провінції Хенан. Це
найбільша за населенням провінція в Китаї та
одна з найбільших за рівнем ввП. Такого рівня
вона досягла за останнє десятиріччя завдяки
аграрній галузі, створенню мережі технопарків
та впровадженню стартапів. нагадаємо, що під
час цього візиту відбулося підписання угоди
про співробітництво між Сумським національ-
ним аграрним університетом та Університетом
науки і технологій. Предмет договору є досить
широким і включає питання обміну студентами,
підготовку аспірантів навчальних закладів та

стажування.  Китайська сторо-
на висловила пропозиції по
створенню філії Сумського
наУ в КнР для спільної підго-
товки спеціалістів рівня MBI за
українсько-німецькими освітні-
ми програмами «аграрний
менеджмент» та
«агроінженерія».

І ось 22 вересня 2017 року
Сумський національний аграр-
ний університет приймав гос-
тей з Піднебесної – китайську
делегацію, до складу якої, крім
членів офіційної делегації КнР,
увійшли також  директор
Китайсько-Українського науко-
во-дослідного інституту «Life
sciences» Сергій Мельничук,
Генеральний директор компа-
нії «Golden Egg» луменг лі та директор Фонду
«Один пояс – один шлях» Ши чао чан.

Гості оглянули недавно створений у СнаУ
Центр точного землеробства на інженерно-
технологічному факультеті, де їм була проде-
монстрована робота машин точного землероб-
ства та презентований магістерський курс
«Системи точного землеробства».
Зацікавилися китайські колеги і науковими
доробками професорів інженерно-технологіч-
ного факультету в’ячеслава Тарельника та

валерія лободи.
За словами представників ки тай -

ської делегації, підписаний договір
побратимства має стати драйвером
по да ль шої тісної співпраці. У ході
засідання, яке відбувалося у залі вче-
ної ради за присутності представни-
ків влади міста Суми та Сумщини,
не одно разово підкреслювалося, що
китайських колег дуже цікавить спів-
праця саме з Сумським національним
аграрним університетом.

Результатом візиту стало підпи-
сання меморандуму про співпрацю
між Сумським національним аграр-
ним університетом та компанією
«Zhejiang Golden Egg Science and
Technology Co LTD», який має стати
драйвером подальшої тісної співпра-
ці.  Документ підписано з метою підт-
вердження зацікавленості кожної зі
сторін в узгодженому співробітництві

у сфері розробки і впровадження спільних нау-
ково-виробничих досліджень, обміну фахівця-
ми, підготовки і перепідготовки кадрів  та
комерціалізації спільних результатів дослід-
жень на територіях обох сторін.

вчергове свою зацікавленість у спільних зі
СнаУ проектах китайські партнери продемон-
стрували, запросивши ректора нашого універ-
ситету до КнР наприкінці жовтня у складі укра-
їнської делегації. володимир Іванович взяв
участь у конференції, присвяченій питанням
вирішення проблем покращання умов прожи-
вання людей у мегаполісах, в тому числі за
рахунок раціонального харчування та викори-
стання екологічно чистих технологій вироб-
ництва сільськогосподарської продукції. Тоді ж
відбулося й підписання угоди про співпрацю
між СнаУ та китайсько-українським науково-
дослідним інститутом наук про життя.

Ще одним результатом цього візиту стала
зацікавленість у співпраці зі СнаУ Інституту
чиЯн чжензянського університету землероб-
ства та лісового господарства у місті чжуджі.
Така співпраця є можливою в напрямках сту-
дентського обміну, стажування викладачів,
читання лекцій українськими викладачами в
інституті, організації навчально-практичного
модуля з точного землеробства для групи
китайських студентів у СнаУ, навчання китай-
ських студентів за програмами 2+2, 3+1, бака-
лавр+магістр, використання прикладної бази
китайсько-українського інституту наук про
життя у місті чжуджі�

Міжнародна співпраця:
китайський вектор

Щорічно у третю неділю листопада в Україні відзначають День працівників сільського гос-
подарства. Здається, нікого не потрібно переконувати в тому, що сільськогосподарське
виробництво і переробна промисловість мають велике значення для процвітання і благопо-
луччя нації. Плодами праці сільських жителів користується кожна людина в нашій країні – і
мешканці мегаполісів, і населення невеликих провінційних містечок. 

Для нашого університету це свято особливе, адже саме ми готуємо фахівців для аграрно-
го сектору економіки України. Тож сьогодні вітаємо всіх трудівників аграрної галузі, а також
викладачів, співробітників та студентів СНАУ з професійним святом! Нехай вас завжди
супроводжує успіх у професійній діяльності і щастя в особистому житті! Здоров’я вам, доб-
робуту й процвітання!

партнерство

Олена МОвчан

«Приємно повертатися додому з позитив-
ним результатом від поїздки. нещодавно разом
з професором Оленою Славковою на запро-
шення польської сторони з робочим візитом ми
відвідали Університет природничих наук у
любліні, який є містом-побратимом Сум», –
зазначив на своїй сторінці у Facebook ректор
СнаУ володимир ладика. Головним результа-
том поїздки стало підписання договору про
співпрацю, який передбачає підготовку спільних
проектів для участі у конкурсах ЄС, викладання
провідними викладачами лекцій у вишах-парт-
нерах, стажування викладачів та академічний
обмін студентами, культурний студентський
обмін.

Це ще один значний крок на шляху до зміц-
нення позицій Сумського національного аграр-
ного університету в освітньому просторі, адже
угодою передбачається можливість викори-
стання сумськими науковцями прикладної бази
люблінського університету для проведення нау-
кових досліджень. а рівень розвитку цього
навчального закладу справляє надзвичайно
позитивне враження: сучасний конгрес-центр,
бібліотека, корпуси ветеринарного та інженер-
ного факультетів, оснащені ультрасучасним
обладнанням, дозволяють проводити навчальну
та наукову діяльність на високому рівні.

Також делегація СнаУ взяла участь в інавгу-
рації нового навчального року. «Повага до
національних та корпоративних традицій, яка
має місце у Польщі, не може не викликати
захоплення», – зазначив володимир ладика�

СНАУ
розширює
кордони

спільний проект

Олена МОвчан
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«AGROSYM 2017» зібрав аграрну еліту
симпозіумга зе та
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в ІП медіацен трі СнаУ 

Ти раж – 1000 при мір ни ків.

З 5 по 8 жовтня 2017 року в м. Яхорина (Боснія та
Герцеговина) проходив VIII Міжнародний  сільськогос-
подарський симпозіум «AGROSYM 2017». У цьому році
для участі було надіслано 1349 тез від науковців з 85
країн світу. 

Приємно констатувати, що серед 225 презентацій,
вибраних для усної доповіді, була також і робота
колективу аспірантів Сумського національного аграр-
ного університету  Джонса акуаку та антона Макарчука
під керівництвом доктора сільськогосподарських наук,

професора андрія Мельника. авторам решти пре-
зентацій було запропоновано стендовий доклад. 

Під час відкриття перед учасниками виступили
керівники міністерств аграрної політики та екології,
ректори вишів – організаторів симпозіуму. За час
роботи симпозіуму були проведені круглі столи
щодо сучасних тенденцій у наукових дослідженнях
аграрної сфери. науковці з багатьох країн світу
обмінялися думками та окреслили подальші пріори-
тети розвитку аграрної науки. 

Фінансування участі у симпозіумі «AGROSYM
2017» було проведене за рахунок госпдоговірної
тематики, виконаної на факультеті агротехнологій та
природокористування для ТОв «Байєр
КропСайєнс»�

Проект «Nestle Hospodar+» набирає обертів
співпраця

22 вересня 2017 року до Сумського націо-
нального аграрного університету завітала
робоча група проекту «Nestle Hospodar+».
Головною метою візиту стало ознайомлення зі
станом реалізації проекту RISE та обговорення
подальших напрямків співробітництва.

Робота з впровадження цього проекту йде в
Сумському наУ доволі активно. Так, 5 виклада-
чів університету – учасників програми вже
пройшли стажування на базі Бернського уні-
верситету прикладних наук. наразі вони є кон-
сультантами із застосування цієї програми. Їх

компетенція дозволяє допомагати фермерам
виявляти можливості поліпшення і переходу до

більш стійкого образу ведення бізнесу, оціню-
вати українські фермерські господарства та
надавати рекомендації їх власникам щодо
поліпшення діяльності.

Зустріч розпочалася презентацією
Платформи електрон-
ного навчання (E-learn-
ing Platform) командою
SNAU RISE за участі
студентів університету,
що проходили навчан-
ня за цією програмою.

Під час обговорення
концепції другої фази про-
екту сторони домовилися
про кроки й напрямки
подальшої співпраці, узго-
дили шляхи її реалізації.

Цікавим та інформатив-
ним став семінар на тему:
«всеохоплююча оцінка під-
приємства за допомогою
методу Райз». Пан аксель
ероглу, керівник відділу
логістики  «Nestle-Україна»,
виступив з доповіддю
«Ініціативи Nestle зі створен-
ня спільних цінностей:
думаючи про майбутнє».
Студентам, присутнім на
семінарі, було цікаво дізна-
тися, з чого ж, власне, роз-
почалася історія компанії

Nestle: виявляється, що спочатку головним
продуктом, що вироблявся, було якісне дитяче

харчування. наразі у компанії Nestle працюють
328000 співробітників; продукція Nestle реалі-
зується у 191 країні світу.

але Nestle – це вже не просто грандіозний
бізнес-проект, це компанія, головною метою

якої є покращан-
ня якості життя і
формування здо-
рового майбутнь-
ого. Один з
постулатів ком-
панії полягає в
тому, що для

розвитку компанії необхідно також, щоб розви-
валася й країна, в якій вона веде свою діяль-
ність. «Саме тому, – підкреслив пан ероглу, –
ми й розвиваємо наш бізнес в Україні».

З деталями проекту Hospodar+ ознайомила
учасників семінару менеджер цього проекту
Таїсія Клочко. Проект по суті є ініціативою ком-
панії Nestle з розвитку агроринку України. У
сучасному світі споживачеві вже стає важливим
не тільки власне продукт, а й те, наскільки його
виробництво впливає на оточуюче середови-
ще. Тож компанія, яка дбає про свій імідж, зай-
мається не тільки бізнесом, а й соціальними
проектами.

Стартував цей проект у 2007 році і спочатку
був сфокусований на місцевих виробників. Та
вже з січня 2016 року його метою є забезпе-
чення сталого розвитку агроринку України. на
сьогодні проект Hospodar+ реалізується в
Україні у таких напрямках, як виведення ринку
овочів на новий рівень переробки – сушіння, та
аналіз потенціалу ринку та можливостей для
його розвитку за допомогою RISE.

на завершення зустрічі відбулося вручення
сертифікатів студентам СнаУ, які пройшли курс
навчання за програмою RISE. «ви маєте над-
звичайні преференції, адже саме ви, 30 студен-
тів Сумського національного аграрного універ-
ситету, першими в Україні ознайомилися з цією
програмою», – зазначила начальник відділу
міжнародного співробітництва лариса
Калачевська�

Олена МОвчан

30 студентів Сумського
національного аграрного
університету першими в Україні
ознайомилися з цією програмою

Підтримати українського фермера
конференція

28 вересня 2017 року в Сумському націо-
нальному аграрному університеті відбулася
науково-практична конференція
«Особливості, пріоритети та перспек-
тиви державної підтримки фермерсь-
ких господарств», організована
Українським науково-дослідним інсти-
тутом продуктивності агропромисло-
вого комплексу за участі проекту
Європейського Союзу «Підтримка
впровадження сільськогосподарської
та продовольчої політики в Україні».

Учасниками конференції стали близько 100
керівників фермерських господарств Сумської,
Полтавської, Харківської, луганської, Донецької
та чернігівської областей, представники сіль-
госпформувань, кооперативів, сільськогоспо-
дарських та фермерських асоціацій, а також
викладачі та студенти Сумського наУ та пред-
ставники департаменту аПР Сумської обласної
державної адміністрації та райдер-
жадміністрацій.

Як зазначив представник
Українського науково-дослідного
інституту продуктивності агропроми-
слового комплексу володимир
Івченко, головною метою зібрання
стало обговорення реформування
системи державної підтримки. Перш
за все організатори прагнули забез-
печити конструктивний діалог між
сільськогосподарськими виробника-
ми та представниками Міністерства
аграрної політики та продовольства
України. Що турбує виробників? Що
вони вважають найактуальнішим і
найважливішим? Які бачать недоліки
й переваги діючих програм?

відповіді на ці питання й покликана була знайти
конференція.

Як зазначив у своїй доповіді координатор
робочої групи з реформування системи дер-
жавної підтримки Офісу підтримки реформ
Олександр Митченок, у бюджеті Європейського
Союзу на 2014-2020 роки для зовнішніх про-
грам підтримки закладено 51,4 млрд. євро, від-
повідно, на якусь частину коштів може розрахо-
вувати й Україна. Отже, надзвичайно важливо
правильно розставити пріоритети і визначити-

ся, що ж саме найбільш потрібно українському
фермеру і сільгосптоваровиробнику.

Звертаючись з вітальним словом до учас-
ників конференції, ректор СнаУ володимир
ладика підкреслив, що Сумський національний
аграрний університет проводить активну робо-
ту з підтримки фермерського руху та постійно
бере участь в обласних програмах, що сто-
суються розвитку фермерства. на думку ректо-
ра, 15-20% земельних ресурсів має бути у
володінні  фермерських господарств, зацікав-
лених у розвитку свого бізнесу.

«на сьогоднішній день на Сумщині налічу-
ється 639 фермерських господарств, які госпо-
дарюють на 120 тисячах га земельних угідь», –
зазначив Петро Турчин, т.в.о. директора
Департаменту агропромислового розвитку
Сумської обласної державної адміністрації. Тож
для обласної влади є надзвичайно важливими
їх думки й пропозиції.

Робота конференції проходила у трьох
напрямках: навчально-освітньому, політико-
правовому та дискусійному. Говорилося про

перспективи реалізації державних програм
підтримки сільськогосподарських виробників в
Сумській області, освітні програми для розвит-
ку сільської економіки, реалізацію проекту підт-
римки фермерських господарств, науково
обґрунтовані підходи до програм державної
підтримки малих форм господарювання, оцінку

індексу розвитку фермерських господарств
тощо.

велику зацікавленість викликали виступи
заступника директора департаменту – началь-
ника відділу розвитку фермерства та приватно-
го сектору на селі Світлани Павленко
«Державна політика підтримки малих виробни-
ків сільськогосподарської продукції» та гене-

рального директора Українського дер-
жавного фонду підтримки фермерських
господарств Олександра Покришки,
який розповів про програми підтримки
фермерських господарств Українського
державного фонду підтримки фермерсь-
ких господарств.

Звісно, тема ця непроста і потребує
ще безлічі обговорень. Дискусії були надзви-
чайно активними, подекуди навіть гострими.
але саме для того, щоб винайти оптимальну
модель допомоги розвитку українського фер-
мерства, максимально врахувати всі вимоги й
побажання тих, хто працює на землі, й органі-
зовуються подібні заходи�

Олена МОвчан

Надзвичайно важливо правильно
розставити пріоритети 
і визначитися, що ж саме 
найбільш потрібно українському
фермеру і сільгосптоваровиробнику

На Сумщині налічується 
639 фермерських господарств, 
які господарюють 
на 120 тисячах га земельних угідь
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напередодні свята в освітніх
закладах традиційно поздоров-
ляють педагогів: квіти, слова щирої
подяки на їх адресу, відзначення їх
педагогічних досягнень… Ось і в
Сумському національному аграрно-
му університеті 29 вересня 2017
року вітали науково-педагогічних
працівників: урочистості з цієї наго-
ди традиційно відбулися у
Молодіжно-розважальному центрі
СнаУ.

За сумлінну та бездоганну
педагогічну роботу, високі показни-
ки у навчально-науковій діяльності
та з нагоди Дня працівників освіти
подяки ректора та грошові винаго-
роди були вручені:

1) Олені Семерні, старшому
викладачу кафедри «Охорони праці і
фізики»;

2) Тетяні Захаровій, старшому

викладачу кафедри «Проектування
технічних систем»;

3) Роману Петрову, професору
кафедри ветсанекспертизи, мікро-

біології, зоогігієни,
безпеки та якості
продуктів;

4) Світлані на -
за ренко, старшому
викладачу кафед-
ри ветсанекспер-
тизи, мікробіології,
зоогігієни, безпеки
та якості продуктів;

5) людмилі Циганенко, доценту
кафедри будівельних конструкцій;

6) Сергію андруху, доценту
кафедри архітектури та інженерних
вишукувань;

7) анжеліці Шевель, доценту,
тимчасово виконуючому обов’язки
завідувача кафедри філософії;

8) Олегу Кубраку, старшому вик-
ладачу кафедри філософії;

9) Олені Ткаченко, доценту
кафедри іноземних мов;

10) Ользі Ігнатьєвій, старшому
викладачу кафедри іноземних мов;

11) наталії Маслак, доценту
кафедри економіки;

12) Олександру назаренку,
доценту кафедри економічного конт-
ролю та аудиту;

13) Ганні Клименко, доценту
кафедри екології та ботаніки;

14) Зої Глупак, доценту кафедри

рослинництва; 
15) людмилі Рожковій, доценту

кафедри українознавства та держав-
но-правових дисциплін;

16) наталії Кузьменко, старшому
викладачу кафедри українознавства
та державно-правових дисциплін.

За сумлінне виконання посадо-
вих обов’язків, високі показники в
організаційно-виховній діяльності та
з нагоди Дня працівників освіти
подяка ректора та грошова винаго-
рода була вручена Інні чамовій, вихо-
вателю відділу з організації виховної
роботи зі студентами.

За сумлінну працю, активну жит-
тєву позицію, значний внесок у ство-
рення позитивного іміджу універси-
тету та з нагоди Дня працівників
освіти подякою ректора та грошовою
винагородою відзначили Юрія
Сергеєва, керівника ансамблю
сучасного бального танцю «Свей».

За сумлінне виконання посадо-
вих обов’язків, високі показники в
організаційно-навчальній діяльності
та з нагоди Дня працівників освіти
подяка ректора та грошова винаго-
рода була вручена Олені Галіченко,
методисту навчального відділу. 

ну й, звісно, жодне свято в нашо-
му університеті не обходиться без

феєричних виступів колективів
художньої самодіяльності. веселі та
ліричні музичні твори у виконанні
кращих солістів вокальної студії та
академічного хору «Юність», зворуш-
ливе виконання пісні «Мишенята»
молодшими учасницями ансамблю
«веселі нотки» Сумського наУ,
яскраві емоційні танці «Магія літа» та
«Феєрія» від маленьких «Свейчиків»
прикрасили святковий концерт. а ще
ж українські та єврейські танці від
народного ансамблю народного
танцю «весна», витончені композиції,
виконані танцюристами ансамблю
сучасного танцю «Шарм», соло на
баяні Івана Івченка, – всі ці прекрасні
номери сприяли створенню святко-
вої атмосфери у залі.

вітаємо вас з професійним свя-
том, шановні наші педагоги! Щиро
бажаємо вам натхнення (бо у вашій
роботі без нього ніяк не обійтися),
задоволення від результатів своєї
діяльності, нових ідей, педагогічної
мудрості й виваженості, поваги і
вдячності від учнів, порозуміння з
колегами, а ще – міцного здоров’я,
щастя й злагоди в родинах, добробу-
ту, миру і спокою!�

В університеті відзначили кращих
професійне свято

Олена МОвчан

Щороку в першу неділю жовтня Україна святкує День працівників освіти.
Вчитель, вихователь, педагог, освітянин, наставник, викладач… У дитячому
садочку, у школі, у коледжі, і, звісно, ж, у вищому навчальному закладі. У всі
часи працювати в системі освіти було нелегко – великих грошей цим трудом не
заробиш, а віддавати себе роботі треба, як то кажуть, «на повну», – інакше
результати не порадують ні учнів, ні самого вчителя. Важка це праця, що й каза-
ти, іноді навіть може здатися, що невдячна. Але це не так: важко знайти більш
почесну, благородну і так необхідну суспільству професію. Будемо сподіватися,
що з прийняттям в Україні нового Закону про освіту спостерігатимемо в укра-
їнському освітянському середовищі реальні зміни на краще.

Для 20 студентів Сумського
національного аграрного університе-
ту, які стали учасниками міжнародної
програми «Erazmus+», літо 2017 року
стало незабутнім: два тижні разом з
молоддю з інших країн вони провели
у Польщі. відбулося це в рамках
спільного українсько-литовсько-пол-
ьського проекту, упродовж якого
вони знайомилися з історією, побу-
том та молодіжними проектами
литви та Польщі, натомість намагаю-
чись якомога краще презентувати
свою країну. 

Результатом цієї поїздки для
учасників програми стало не тільки
знайомство з культурою та традиція-
ми інших країн, занурення в європей-
ську культуру, а й отримання міжна-
родного сертифікату, який засвідчує
їх участь у програмі міжнародного
культурного обміну. Це доволі серй-
озний документ, який прирівнюється
до сертифікатів про проходження
міжнародної практики і надає його
власнику певні преференції як учас-

нику всесвітньо визнаних міжнарод-
них програм.

Саме ці сертифікати й були
нещодавно вручені студентам
Сумського наУ – учасникам проекту.
«Ці два тижні стали для мене просто
відкриттям, адже так тісно я ще ніко-
ли не спілкувалася з молоддю інших
країн, – зізнається Ксенія Гринько,
студентка факультету ветеринарної
медицини. – Було надзвичайно ціка-
во спілкуватися з поляками та литов-
цями, знайомитися з їх побутом та
культурою. Ми такі різні, але є й те,
що нас об’єднує, – це прагнення
жити в мирі, спілкуватися, робити
спільні проекти, дружити».

Сподіваємося, що отримані сер-
тифікати і досвід участі у проекті ста-
нуть в нагоді студентам у їх подаль-
шому студентському житті�

Євроінтеграція
сумських студентів

розвиток

Олена МОвчан
27 листопада 2017 року виповни-

лося 80 років доценту кафедри садо-
во-паркового та лісового госпо-
дарства Кохановському володимиру
Максимовичу. Сорок років натхнен-
ної та  самовідданої праці пов’язують
цю видатну людину з Сумським
національним аграрним університе-
том.

Одним з перших він почав пра-
цювати в Сумському філіалі

Харківського сільськогосподарського
інституту ім. Докучаєва. володимир
Максимович стояв у витоків факуль-
тету агротехнологій та природокори-
стування як доцент кафедри ботаніки
та фізіології рослин, а 30 років пото-
му розпочав роботу на кафедрі садо-
во-паркового та лісового госпо-
дарства. Його творчі ідеї реалізува-
лися в Зимовому саду та на території
Дендрарію СнаУ�

Славний ювілей
достойної людини

вітаємо!

Вельмишановний Володимире Максимовичу!

Прийміть найтепліші поздоровлення з нагоди Дня народжен-
ня від усього колективу Сумського національного аграрного уні-
верситету! 

Насамперед бажаємо Вам міцного богатирського здоров’я,
молодечого запалу, міцності духу й наснаги для здійснення
всього задуманого на довгі-довгі роки. Щиро бажаємо щастя,
добробуту, успіхів, миру та злагоди. 

Нехай Вас у всіх починаннях супроводжує вдача, розуміння і
підтримка з боку рідних, колег і однодумців, а непроста робота
приносить тільки задоволення і творчі перемоги. Наснаги та усі-
ляких гараздів і довгих щасливих літ!
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Те відчуття, коли ти – юрист!
тиждень факультету

нестандартно, активно і динаміч-
но відзначили студенти й викладачі
юридичного факультету Сумського
національного аграрного університе-
ту своє професійне свято – День
юриста, яке в Україні святкується 8
жовтня. Для юридичного факультету
воно трансформувалось у цілий тиж-
день права, який розпочався із
зустрічі студентів та
викладачів  з пред-
ставниками Голов -
ного територіаль-
ного управління
юстиції у Сумській
області у рамках
реалізації загаль-
нонаціонального
просв ітницького
проекту Мініс терст -
ва юстиції України
«Я маю право!» 

П р о д о в ж и в
тиждень права
захід, який з нетер-
пінням чекали не
лише студенти
юрфаку СнаУ, а й
студенти коледжів
та шкіл. Це «Брейн-
ринг» на тему: «Закон і ми» – змаган-
ня команд, пошук відповідей на цікаві
питання, що не лише перевіряють на
знання права, а й розвивають логіку
та формують навички працювати в
команді.

3 жовтня, у
середу, відбулось
не менш цікаве за
змістом та значен-
ням відкрите судове
засідання, в якому
під керівництвом
досвідченого судді
Бойко в.Б. студенти
не лише приміряли
мантію, а й спробу-
вали професію юри-
ста на практиці. 

Окремо відбу-
лось відкрите  судо-
ве засідання в
Сумському адміні-
стративному окружному суді, де вже
в стінах суду інша група студентів чи
не вперше відчула себе у ролі пред-
ставників сторін, учасників процесу.
Особливістю проведення подібних
навчальних заходів є те, що студенти
можуть відчути себе в ролі сторін по
справі. За результатами навчальних
судових засідань судді відмітили
достатньо високий рівень юридичних
знань учасників заходу, розповіли
про обставини, на які слід звертати
увагу для прийняття рішення по
справі, надали практичні поради
щодо правильного оформлення доку-
ментів в судовому процесі та відпові-
ли на запитання. 

Цікавинкою тижня права став
Детективний квест, проведений анг-
лійською мовою для учнів 11-в СШ
№1. Учні й вчителі із захопленням
згадують про знайомство із професі-
єю криміналіста та слідчого.

Кульмінаційним моментом стали
урочистості, на яких відзначили
головні здобутки факультету за рік,
нагородили кращих, із задоволенням

спілкувалися та поринали у світ
мистецтва. Привітати студентів і вик-
ладачів прийшов голова Сумської
обласної державної адміністрації
Микола Клочко, теж, до речі, юрист
за фахом. він надзвичайно високо
оцінив юридичний факультет
Сумського наУ. «Далеко не кожен
виш не тільки нашої області, а й
України, має у своєму складі настіль-
ки потужний юридичний факультет» -
переконаний очільник області. наразі
у нашій країні відбуваються докорінні
зміни у судочинній системі, вона
оновлюється, реформується, і саме
зараз випускники-юристи мають
реальні шанси досягти у житті висот і
реалізувати себе у різних сферах.  

Почесну грамоту голови облдер-

жадміністрації та цінний подарунок
вручив голова Сумської ОДа декану
юридичного факультету Світлані
Запарі за багаторічну сумлінну
працю, високий професіоналізм,
вагомий особистий внесок у розви-
ток юридичної освіти і науки.

Перший проректор Микола
Курило, звертаючись до присутніх у

залі, підкреслив значущість події, що
відбулася нещодавно у стінах
верховної Ради України, – ухвалення
нового закону про внесення змін до
Господарського і Цивільного проце-

суальних кодексів України, Кодексу
адміністративного судочинства та
інших законодавчих актів. Микола
Петрович вручив своїм колегам подя-
ки за сумлінну, плідну науково-педа-
гогічну діяльність, високий професіо-
налізм, особистий внесок у підготов-
ку висококваліфікованих спеціалістів,
впровадження сучасних  методів

навчання та з нагоди святкування
професійного свята Дня юриста:

Миколі Ясинку, доктору юридич-
них наук, професору, завідувачу
кафедри правосуддя Сумського наУ;

альоні Клочко, кандидату юри-
дичних наук, доценту, завідувачу
кафедри міжнародних відносин
Сумського наУ; 

Олегу Роговенку, кандидату юри-
дичних наук, доценту кафедри адмі-
ністративного та інформаційного
права Сумського наУ;

валентині нежевело, старшому
викладачу кафедри приватного та
соціального права Сумського наУ;

наталії Гресь, старшому виклада-
чу кафедри приватного та соціально-
го права Сумського наУ;

Юрію Котвяковському,  старшо-
му викладачу кафедри правосуддя
Сумського наУ;

ассоль Шульженко, старшому
викладачу кафедри правосуддя
Сумського наУ.

Багато теплих слів на адресу
викладачів та студентів юридичного
факультету говорила декан

Світлана Запара.
викладачі факультету
–  це люди, що мають
не тільки теоретичну
підготовку найвищого
рівня, вони є профе-
сіоналами-практика-
ми, мають величезний
досвід і готові повсяк-
часно ділитися цим
досвідом зі своїми
студентами. Окрім
того, колектив юридич-
ного факультету – це
о б ’ є д н а н н я
людей, готових
постійно не
тільки вчити, а
й вчитися.
Саме ця якість
дозволила їм

за порівняно невеликий тер-
мін вивчити англійську мову
до того рівня, що дозволяє
не просто спілкуватися, а й
викладати, адже саме на
юридичному факультеті
СнаУ у цьому році відкрила-
ся нова спеціальність
«Міжнародне право» з анг-
лійською мовою викладання.
вражають і інші здобутки
факультету: відкриття фахо-
вого журналу «Приватне і
публічне право», перемоги у
конкурсі проектів молодих вчених,
студентських наукових конкурсах,
публікації у провідних європейських
виданнях тощо.

«Ми не ставили собі завдання
зробити на нашому невеличкому
факультеті конвеєр, це ювелірна
ручна робота, і кожен наш випускник

– безцінна пер-
лина», – підкрес-

лила Світлана
Іванівна.

Без нагород
цього дня не
залишилися не тільки викладачі, а
й студенти. Подяки ректора були
вручені:

Богдану Пинчуку за активну
громадську позицію, успіхи у
навчанні та активізації діяльності
юридичної клініки юридичного
факультету та з нагоди Дня юри-
ста;

Юлії Карпик за активну гро-
мадську діяльність та особистий
внесок у розвиток студентського
самоврядування юридичного
факультету та з нагоди Дня юри-
ста;

аліні Цепух за активну гро-
мадську діяльність та особистий вне-
сок у розвиток студентського само-

врядування юридичного факультету
та з нагоди Дня юриста;

Інні Гримайло за активну гро-

мадську діяльність та особистий вне-
сок у розвиток студентського само-
врядування юридичного факультету
та з нагоди Дня юриста;

Юлії Подоляці за активну гро-
мадську діяльність та особистий вне-
сок у розвиток студентського само-
врядування юридичного факультету
та з нагоди Дня юриста;

анні Ємельяновій за активну гро-

мадську діяльність та розвиток сту-
дентського самоврядування юридич-

ного факультету та з нагоди Дня
юриста;

Максиму Рудкіну за активну гро-
мадську діяльність та
розвиток студентського
самоврядування юри-
дичного факультету та з
нагоди Дня юриста;

валерію Салаті за
активну громадську
діяльність та розвиток
студентського самовря-
дування юридичного
факультету та з нагоди
Дня юриста;

Кирилу Сидоренку
за активну громадську
діяльність та розвиток
студентського самовря-
дування юридичного
факультету та з нагоди
Дня юриста;

Тетяні Гончаренко
за активну громадську діяльність
юридичного факультету та з нагоди
Дня юриста.

Переможцем у конкурсі «Краща
газета на честь Дня юриста» за
оформлення та змістовне наповнен-
ня газети була визнана група ЮРБ-
1501. Також відзначили у конкурсі
групи ЮРБ-1701 та МП 1701-2.

За перемогу у конкурсі «Краща
кімната у гуртожитку
Сумського наУ» грамотами та
сертифікатами на суму 1000
грн. були нагороджені мешкан-
ці кімнати  412 Михайло Куц та
Денис Попов, а також мешкан-
ці кімнати 306 валерій Салата
та Кирило Сидоренко.

але сюрпризи чекали не
тільки студентів, а й виклада-
чів: відеопривітання від сту-
дентського самоврядування та
оригінальний «юридичний»
торт викликали багато пози-
тивних емоцій у залі.

Одним з найбільш хвилюю-
чих моментів свята стало уро-
чисте складання першокурсни-
ками обітниці юриста. Ця тра-

диція вже не перший рік
існує на факультеті, і, як
кажуть, тільки після того,
як разом з однокурсника-
ми у присутності своїх
викладачів і гостей свята
«першачки» це зробили,
тільки тоді вони стають
повноправними студен-
тами-юристами. 

Прикрасили свято
виступи народного
ансамблю народного
танцю «весна», молодшої
групи «Свейчики»
ансамблю сучасного
бального танцю «Свей», а
також солістів ліни

Бабич, людмили Стадніченко та анни
Федорченко�

Олена МОвчан
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До харчовиків 
на млинці й чебуреки

Третій тиждень жовтня у
Сумському національному аграрному
університеті – це не просто кален-
дарний період: це тиждень факульте-
ту харчових технологій, приурочений
до Дня працівника харчової проми-
словості, який відзначається в Україні
у третю неділю жовтня. напередодні

свого професійного свята наші тех-
нологи-харчовики зазвичай прово-
дять цілу низку цікавих, змістовних, а
головне – надзвичайно смачних
заходів :)

10 жовтня факультет приймав
гостей з ТОв «Глобинський мясоком-
бінат» та ТОв «Глобинський масло-
сирзавод». Гості приїхали до СнаУ не
з порожніми руками: вони влаштува-
ли дегустаційну виставку своєї про-
дукції і запросили відвідати її студен-
тів, викладачів та всіх бажаючих. За
словами представників «Глобино»,
вони були приємно вражені тим, що
сумчани добре знайомі з продукцією
цієї компанії та високо оцінюють її
а с о р т и м е н т ,
смакові та
поживні якості.

11 жовтня,
пройшовши ко -
 ри дорами фа -
куль тету, ви теж
могли почути
звабливі арома-
ти: це студенти
першого кур су,
що нав ча ються
за скороченим
терміном, вчи-

лися виготовляти м’ясний хліб, при-
чому двох видів – за традиційною та
інноваційною рецептурами. Саме
цьому було присвячене лабораторне
за нят тя з дисципліни "За гальна тех-
нологія харчових виробництв" на
тему "Технологія виробництва
запечених виробів вареної групи".

Упродовж заняття студенти виконали
технологічну інструкцію
виробництва виробів,
ознайомилися з техно-
логічними процесами,
вивчили певні техноло-
гічні нюанси роботи з
різними видами м'ясної
та іншої сировини.
Звісно ж, завершилося
заняття дегустацією,
результатом якої стане
складання поофілограм
та аналіз сенсорної оцін-
ки м'ясних хлібів і обго-
ворення отриманої інфо -
р  мації на студентській

науковій кон-
ференції, яка
відбудеться в
листопаді.

Скажіть, а є серед
читачів нашої газети люди,
які не люблять солодощі, а
особливо – млинці? ну,
тільки ж чесно! От тільки не
кажіть, що смачний
рум’яний млинець здатен
залишити будь-кого байду-

жим, все одно не пові-
рю :)  Біда лише в тім,
що зазвичай захоп-
лення солоденькими
млинцями призводить
до того, що калорії –
ці маленькі злі ство-
ріннячка, – вночі потай
залазять до вашої
шафи і ушивають одяг
:) але на факультеті
харчових технологій
знають, як вирулювати
з таких ситуацій.
Млинчики «Фітнес»!
Ось вам приклад того,
що смачна їжа може
бути нешкідливою та
навіть корисною.
Майстер-клас з приго-
тування таких ось
млинчиків від завіду-
вача лабораторії
кафедри технології
харчування Тетяни
Степанової відбувся в

рамках тижня факультету. Його
активними учасниками стали сту-
денти 4 курсу, іноземні студенти 3
курсу, а також запрошені гості –
учні Сумської ЗОШ №12 ім. Б.Бе -
рес товського та Меж регіонального
центру професійно-технічної осві-
ти.

Ще багато чого цікавого відбу-
лося упродовж тижня на факульте-

ті: майстер-класи з подрібнення
цукру, виготовлення чебуреків та
гамбургерів за інноваційними рецеп-
тами, а також сиру «адигейського»,

солодковершкового мас -
ла, шоколадних десертів
тощо. І можемо вас
запевнити: все, пригото-
ване за рецептами фахів-
ців факультету харчових
технологій, є надзвичай-
но смачним і корисним.
Так-так, навіть чебуреки
й гамбургери, бо виго-
товлені вони без дода-
вання шкідливих до мі шок
виключно з натуральних
якісних продук-
тів!

У рамках
тижня факуль-
тету був прове-
дений також
інформаційно-
виховний захід,
присвячений
500-річчю Ре -
фор мації, яке
відзначається у
2017 році. Сту -
денти переко-

налися, що Рефор мація
– це важливе явище
європейської культури,
яке змінило хід історії.
31 жовтня 1517 р. (напе-
редодні дня всіх святих)
професор теології
Мартін лютер прибив
до дверей замкової
церкви у віттенберзі

свої «95 тез» і почав Реформацію, яка
дала початок релігійним та культур-
ним змінам у німеччині та за її меж-
ами, які в подальшому спричинили

соціальні, економічні та політичні
трансформації. Ці процеси помітно
змінили не тільки Європу, алей набу-
ли світового масштабу.

Студенти брали активну участь в
обговоренні подій Реформації в
Україні, зокрема з доповідями висту-
пили студенти групи аРХ 1601-1
Сергій Тараненко і анастасія
ніфонтова. 

викладачі кафедри філософії
професор Олена Переломова,
доцент анжеліка Шевель, доцент

Олександр Кор нієнко та
старший викладач Олег
Кубрак у своїх доповідях
підвели підсумки цього
заходу, наголосивши на
безпрецедентному значен-
ні Реформації в історично-
му розвитку України як
європейської держави�

Олена МОвчан



6 ВІСНИК СУМСЬКОГО НАЦІОНАЛЬНОГО АГРАРНОГО УНІВЕРСИТЕТУ

«Халява» приходить не до всіх :)
бліц-опитування

24 жовтня
2017 року в
Сумському на -
ціо нальному аг -
рар ному універ-
ситеті відбулися
вибори голови
студентського
самоврядуван-
ня. Канди датів
було двоє: це
нині діючий сту-
дентський рек-
тор Дар’я Кри -
вуля, студентка
факультету ве -
те ринарної ме -
дицини (2 курс
магістратури),

та студент 2 курсу цього ж
факультету Максим Калюж -
ний.

Участь у виборах взяли
студенти всіх факультетів і
курсів денної форми
навчання, а також аспіран-
ти. До складу виборчої
комісії входили по одному
представнику з кожного
факультету і голова –
Катерина Сухоставець, сту-
дентка факультету харчових
технологій. на дільницях
працювали по 2 спостеріга-
чі від кожного кандидата.

Дільниця для голосу-
вання у головному корпусі
працювала з 8.00 по 18.00 і

була обладнана кабінкою для таємного голосу-
вання та прозорою урною. взагалі варто від-
значити, що весь процес був організований
доволі серйозно: списки виборців, бюлетені,
скріплені печатками й підписами, голосування
виключно за наявності документа, що засвідчує
особу, спостерігачі, преса…

Рівно о 18.00 голосування було припинено,
і почався підрахунок голосів. Загалом у голосу-
ванні участь взяло 1278 виборців. Результати ж
виявилися такими:

За Дар’ю Кривулю – 531;
За Максима Калюжного – 651;
Проти всіх – 76;
недійсних бюлетенів – 18.
Отже, вітаємо нового голову студентського

самоврядування Максима Калюжного з обран-
ням на посаду в результаті чесного голосуван-
ня!�

У СНАУ новий студректор
студсамоврядування

Олена МОвчан

напевне, кожен знає, що упродовж
навчального семестру студентське життя – то
цілий калейдоскоп цікавих подій, в якому
яскраві картинки змінюються так захоплююче й
швидко. аж раптом приходить вона… СеСІЯ!!!
Прихід її невблаганний, як зміна пори року, і
так само невідворотній, сповнений хвилювань і
напруження. а чого ж хвилюватися, запитаєте
ви, якщо можна просто старанно вчитися, не
прогулювати пари, і тоді ніяка сесія не буде
страшною? але так може думати тільки той, хто
сам не був студентом, адже вчи – не вчи, а все
одно якусь тему знаєш краще, якусь гірше, від-
повідно, думаєш про те, який білет дістанеться.

І тоді навіть найадекватніші представники
студентської спільноти починають шукати захи-
сту у вищих сил. Психологи пояснюють, що це
цілком нормально, адже в основі лежить наша
віра в те, що, зробивши якісь нескладні дії
(або, навпаки, не зробивши), можна вплинути
на сам процес.
Запевняємо: це пра-
цює! але тільки для
тих, хто насправді доб-
росовісно готувався до
екзамену :) 

Пригадую, що в мої
студентські роки стра-
шенно популярним
ритуалом було приманювання «халяви». У ніч
перед іспитом рівно опівночі треба було вису-
нути заліковку у розкриту кватирку і голосно
крикнути: «Халява, прийди!», після чого закрити
її (для гарантії можна було навіть перев’язати)
і відкрити вже тільки на екзамені. Спосіб вірний
і не одним поколінням студентів перевірений:
важко сказати, як там з «халявою», але студент
йде на іспит більш спокійно, відповідає більш
впевнено, значить, і оцінку отримує вище, і
процедура іспиту йому більше не здається
такою жахливою.

У зв’язку з цим пригадується декілька
смішних моментів, що дійсно траплялися з
реальними студентами й викладачами. Якось
на іспиті один студент так перехвилювався, що
забув зняти із заліковки нитку. а викладач,
мабуть, і сам у студентські роки «халяву» при-

манював – бо чим ще
пояснити, що зрозумів, що
до чого, посміхнувшись,
зняв нитку, і навіть не
чекаючи відповіді студен-
та, поставив у заліковці
«відмінно»! Уявляєте собі
студентське щастя? :)
Побачивши таке діло, інші
студенти теж швиденько
понакручувати нитки на
заліковки, але… нічого у
них не вийшло, «халява»
скінчилася…

або інший випадок.
Студенти прийшли на
залік, сіли готуватися.
викладач підійшов до
вікна, відкрив його й запи-
тав: «Що я зробив?»
Студенти відповіли, що

вікно відкрив. «ні, я халяву впустив. Давайте
заліковки!» І всім поставив залік, не питаючи.
наступна група на залік йшла вже в піднесено-
му настрої. Коли всі посідали, викладач підій-
шов і відкрив вікно з тим самим питанням: «Що
я зробив?» «Халяву впустили!» – хором відпові-
дають студенти. «а ось і ні, випустив! Тягніть
білети!»…

Зі свого студентського минулого я теж
пам’ятаю один випадок «халяви», щоправда,
дісталася вона не мені, а одногрупнику. Іспит
та й сама дисципліна були доволі складні.
Добряче мене поганявши по білету, викладач
нарешті сказала: «Досить! вам п’ятірка!», з
купи залікових книжок, що лежали на столі (всі,
хто сидів в аудиторії, відразу клали заліковки
на викладацький стіл), взяла мою, поставила
«5», розписалася й віддала мені. За дверима
аудиторії на мене накинулися одногрупники,
хтось узяв мою заліковку і засміявся, мовляв,

як я змінилася з того
часу, як робила фото.
виявилося, що викла-
дачка поставила оцінку
не в мою заліковку, а в
книжку одногрупника,
у якого було схоже прі-
звище. він вчився не
дуже добре, зірок з

неба не хапав, підготувався теж не те щоб
ретельно, тож сидів над своїм білетом, мріючи
про трійку як про велике щастя. Якою ж була
його радість, коли викладачка сказала:
«Пощастило тобі сьогодні, андрію! У тебе вже
стоїть «5», можеш бути вільний!», не стала нічо-
го виправляти, і запитувати його теж не стала.
Така ось історія…

«А чи були у вашому студентському
житті якісь цікаві пригоди, пов’язані зі сту-
дентськими прикметами та здачею іспитів?
Чи вірили ви у прикмети і чи допомагало
вам це у навчанні? А, можливо, навпаки –
покладаючись на виконаний ритуал, щось
недовчили і через це постраждали?» – саме
з таким питанням звернулися ми до студентів і
викладачів нашого університету, і ось що почули…

Ольга Божко, начальник
відділу з організації
виховної роботи 
зі студентами:

У студентські прикмети
Ольга Петрівна завжди
вірила та намагалася вико-
ристати їх по максимуму.
на іспити з собою носила
спеціальний талісман-монету та вірила, що він
приносить удачу. У ніч перед іспитом клала під
подушку залікову книжку та шпаргалки, щоб
краще все запам’ятати :). втім, звісно, в першу
чергу, вона робила ставку на власні знання,
ретельно готуючись до здачі сесії, при цьому
Ольга Петрівна зазначає, що на навчання виді-
ляла тільки денний час, після 21:00 – лише від-
починок.

Маргарита Лишенко,
в.о. завідувача кафедри
статистики, АГД 
та маркетингу:

Маргарита Олек сан -
дрів на була прихильницею
старої доброї студентської
традиції: у ніч перед сесі-
єю вона разом з іншими
студентами відкривала залікову книжку перед
вікном та кричала «Халява, прийди!», а зошити
з конспектами клала під подушку. Маргарита
Олександрівна зізнається, що настільки вірила
у дієвість студентських ритуалів, що декілька
разів провалювала здачу іспиту, покладаючись
лише на дію удачі.

Антон Переломов, 
старший лаборант
кафедри філософії:

антон Юрійович з пер-
ших студентських років
розумів, що головною
зброєю на іспиті є знання,
а не виконані ритуали.
Каже, що разом з одно-
групниками кричав у вікно
«Халява, прийди!», але все ж до прикмет ста-
вився скептично. Проте антон Юрійович
завжди вірив в удачу і в те, що на іспиті йому
обов’язково пощастить. Особливо, якщо він
вчив предмет впродовж всього семестру :).

Світлана Терещенко,
завідувач кафедри 
економіки:

Світлана Іванівна
завжди була сумлінною
студенткою, вона не тільки
намагалася вивчити всі
білети перед сесією, а й
виконувала студентські
ритуали. Клала під подуш-
ку книжки, в аудиторію завжди заходила з лівої
ноги, а перед, тим як взяти білет, промовляла:
«Бери, рука, що знає голова!» Світлана Іванівна
впевнена, що студентські ритуали допомагали
їй не раз, але в деяких випадках все ж таки
доводилося йти на перездачу.

Святослав Каширін, 
студент 5 курсу 
факультету економіки та
менеджменту:

До прикмет Святослав
завжди ставився скептич-
но, навіть, будучи першо-
курсником, він віддавав
перевагу чесним та надій-
ним знанням, а не сумнівним ритуалам. Проте
студент запевняє, що поважає давні традиції,
які роблять студентське життя цікавішим та
більш насиченим.

Дмитро Кіріченко, 
студент 3 курсу 
факультету економіки та
менеджменту:

Дмитро у прикмети не
вірить, зате вірить в долю.
Каже, що як мається, так і
станеться. на іспит Діма
завжди йде з впевненістю,
що витягне вивчений білет. Єдина прикмета,
якою Дмитро користувався, – книга під подуш-
кою, щоб запам’ятати вірш, який вчив увечері.
на іспиті Діма сподівається на свою базу знань,
логіку та вміння швидко знаходити рішення у
непередбачуваних обставинах.

Сергій Данілов, 
студент 2 курсу 
інженерно-технологічно-
го факультету:

Сергій – студентський
декан свого факультету,
його не можна назвати
боязливою людиною із
забобонами. Звісно, у кого
ж ще вистачить сміливості піти до перукарні на
стрижку прямо перед іспитом ЗнО?! Хлопець
вважає, що головна зброя на будь-якому іспиті
– власний інтелект та знання, набуті під час
навчання.

Світлана Губаренко, 
студентка 3 курсу
факультету 
ветеринарної медицини: 

Світлана – дівчина
розумна та кмітлива, але,
окрім власних знань, перед
сесією завжди виконує
низку ритуалів «на удачу».
Окрім традиційного «Халява, прийди!» із залі-
ковкою в руках, Свєта разом з одногрупницями
готує піцу. Дівчата вірять, що смачна вечеря
забезпечить їм гарний настрій та успіх на іспи-
ті. Крім того, до аудиторії Світлана завжди
заходить з лівої ноги, а з ліжка встає – з пра-
вої. Студентка вважає свій білий халат ветери-
нарного лікаря своїм талісманом, що прино-
сить удачу�

Підготували 
Олена МОвчан та анна лОГвин
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нещодавно 22
студенти сумських
вишів, серед яких
були також 4 сту-
денти Сумського
на ціонального аг -
рарного універси-
тету та 6 студентів
коледжів СнаУ,
отримали стипен-
дії голови Сум -
ської обласної
державної адмі-
ністрації. вперше
вручення цих сти-
пендій, встановле-
них з метою морального і матеріального заохо-
чення кращих студентів, відбулося  13 років
тому, і з того часу кожен рік Сумщина відзначає
кращих. 

Стипендіатами губернатора стали: 
людмила Журба – студентка факультету

ветеринарної медицини;
Ірина Бузовська – студентка факультету

економіки та менеджменту;
любов Котюк – студентка факультету еко-

номіки та менеджменту;
Олексій Дегтярьов – студент факультету

агротехнологій та природокористування;
аліна Кошель – студентка Охтирського

коледжу СнаУ;
артур Цесарський – студент Роменського

коледжу СнаУ;
влада Отюська – студентка Путивльського

коледжу СнаУ;
альона Губаренко – студентка

Маловисторопського коледжу СнаУ;
Дар’я Мацак  – студентка коледжу СнаУ;

Руслан Калінович –
студент Глухівського агро-
технологічного інституту
ім. С.а. Ковпака Сумського
наУ.

Кандидатури майбутніх
стипендіатів розглядають
на засіданні комісії з при-
значення стипендії голови
Сумської ОДа. Починаючи
з 2004 року, стипендії вже
отримали 520 молодих
людей, що виявили особ-
ливі успіхи у навчанні, нау-
ковій, громадській або
спортивній діяльності.

Цієї весни 43 студенти вищих навчальних
закладів Сумщини проходили стажування в
Сумській обласній державній адміністрації, і
кращі з них отримали рекомендаційні листи від
голови облдержадміністрації для майбутніх
працедавців, що є гарним стартом для профе-
сійної кар’єри�

Вітаємо іменних стипендіатів!
відзначення

Олена МОвчан

Запевняємо: це працює!
Але тільки для тих, 

хто насправді добросовісно
готувався до екзамену :)
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вихованці кіннос-
портивного клубу
СнаУ взяли участь у
відкритому Кубку
Сумської області з
кінного спорту, що
відбувся наприкінці
вересня на базі
Сумської кінної дитя-
чо-спортивної школи
на веретенівці.

Програма з виїзд-
ки підкорилася представницям
нашого кінноспортивного клубу.
У категорії «Командний приз»
(юнаки) отримала перемогу сту-
дентка 2 курсу факультету вете-
ринарної медицини Діана
нікітіна на коні Фаберже, а друге
місце посіла   Ксенія Сідельник
на Фресці, учениця школи №2.

У категорії «КЮР» (юнаки)
третє місце виборола Діана
нікітіна на Фаберже.

У категорії «UKRL-6» Олена
Мащенко на коні Зодіак посіла
почесне друге місце.

У конкурі висотою 90 см наші
спортсменки анастасія Потапова
на коні Оренбург, учениця
Олександрівської гімназії, та
Ксенія Сідельник на коні Монарх
пройшли маршрут на досить
високому рівні, залишивши поза-
ду себе гідних дорослих суперни-
ків. Свої сили у програмі подолан-
ня перешкод спробував
Олександр Климков – студент
магістратури біолого-технологіч-

ного фа куль тету
та Оксана
Коломоєць – сту-
дентка третього
курсу факультету
ветеринарної ме -
ди цини.

вершники КСК
СнаУ гідно пред-
ставили наш уні-
верситет та вдало
завершили сезон
змагань з кінного
спорту�

Достойне завершення
сезону змагань

спорт

- Свиняча вагітність, яку правильно назива-
ти поросністю, триває 3 місяці, 3 тижні й 3 дні.

- Свині не вміють дивитися вгору.
- Свині ставляться до оточуючих так само,

як і вони до них. Доброго й ласкавого господа-
ря вони любитимуть, а при грубості завжди
можуть постояти за себе.

- Свині є соціальними тваринами, які
вміють дружити і намагаються триматися поруч
з "близькими по духу".

- Серцевий клапан свині підходить для
людини і може використовуватися під час
пересадки.

- Свині дуже люблять музику і є справжніми
меломанами.

- Деякі дорослі свині можуть важити більше
корови.

- Хвороби дорослих свиней схожі на хворо-
би людей і лікуються тими ж препаратами,
практично в однакових дозах.

- Свині здатні відчувати безліч емоцій, які
буквально написані у них на "обличчі".

- У свиней немає потових залоз. Єдиний

спосіб відрегулювати температуру тіла – це
полежати у прохолодній воді. Підійде й калюжа,
оскільки басейнів для свиней не будують.

- Свині - охайні тварини: вони не випорож-
нюються там, де сплять і їдять, а в багнюці
валяються, щоб охолодитися (дивися
попередній пункт) і позбутися паразитів.

- Рівнем інтелекту свині поступаються тіль-
ки людині, дельфіну і мавпі. Деякі дослідники
стверджують, що свині розумніші навіть за
собак (але гірше піддаються дресируванню).

- вереск свині може досягати 115 децибел.
Це на 3 дБ вище, ніж звук надзвукового авіа-
лайнера!

- Грудне молоко жінок і свиней має подіб-
ний склад амінокислот, а багато хвороб поро-
сят подібні до хвороб немовлят.

- У свиней ікла ростуть постійно. вони сти-
раються під час їжі, а взагалі у дорослої свині
44 зуба.

- Свині – чудові плавці й рибалки. в історії
був зафіксований випадок, коли свиня пере-
пливла затоку азовського моря, яка сягає 40
кілометрів завширшки�

Свинські факти
а ви знали?

Що ми знаємо про свиней? Свиня просто зобов’язана бути товстою, валятися в
багнюці й хрокати. Ніс у неї – п’ятачком. Свинина – найулюбленіше м'ясо україн-
ців (якби ж ще хоч трохи дешевшою була!), а сало – то взагалі український бренд
і, без перебільшення, – стратегічний продукт. Можемо посперечатися, якщо ти –
не випускник біолого-технологічного  факультету чи факультету ветмедицини
Сумського національного аграрного університету, то про деякі речі зараз дізнаєш-
ся вперше. Перевіримо?

Ви думаєте, що у вас важкий день?
Порівняйте-но свої проблеми з цими
історіями ...

1. Після екологічної катастpофи на алясці,
викликаної розлиттям нафтової плями, була
пpоведена pеабілітаційна пpогpама з лікування
тюленів середньою вартістю  80 тис. доларів
на одну тварину. Після лікування двох тюленів
з великою помпою і пpи великому натовпі
людей випyстили на волю в затоку. чеpез хви-
лину на очах y враженої пyбліки їх обох зжерла
косатка…

2. Стyдентка-психолог з нью-Йоpка спеці-
ально найняла тесляра для того, щоб постави-
ти експеримент про те, як середньостатистич-
на людина pеагyє на причіпки до своєї роботи.
чеpез 4 години роботи під наглядом стyдентки
і під її безперервні негативні коментарі тесляр
накинувся на неї з сокирою і зробив калікою на
все життя…

3. Дружина зайшла на кyхню і побачила, що
її чоловік смикається у конвyльсіях, тримаю-
чись за електричний чайник, увімкнений в
pозеткy. вона схопила швабpy і намагалася
відірвати чоловіка від електpопpиладу, зламав-
ши йому пpи цьому pyкy у двох місцях. До
цього моменту чоловік слyхав альбом своєї
улюбленої гpyпи на своєму аудіоплеєрі…

4. Два боpця за пpава тварин влаштували
маленьку демонстpацію в Бонні біля загороди
для свиней, яких збиралися відправити на
бойню. Завдяки дірці, зробленій ними в огоро-
жі, 2000 свиней виpвалися на волю і затоптали
насмеpть своїх захисників…

5. Іpакськомy теpоpистy Каю Рахайєтy не
вистачило грошей на поштові маpки, які він
наклеїв на посилкy з бомбою, і тому поштова
служба повернула її з відміткою «повернуто
відправнику». Забувши, що саме знаходиться в
посилці, горе-теpоpист відкрив її і злетів у
повітря разом зі своїм будинком...

6. Робочий Олександр Робінсон з алабами
заново перевизначив кордони безтактності,
коли після операції по відновленню зору,
перше, що він сказав своїй дружині, відкривши
очі, було: «Ой... ну ти й розтовстіла за чотири
роки!»…

7. Шеф-кухар готелю у Швейцарії втратив
пальця, засунувши його у м'ясорубку, після
чого подав заяву до страхової компанії.
Компанія, підозрюючи оману, направила свого
представника перевірити факти на місці. він
спробував м'ясорубку в дії, в результаті чого
теж позбувся пальця. Заяву кухаря після цього
було задоволено…

8. Учасники похорону Ганни Бочінські в
Румунії були дещо спантеличені, коли вона
несподівано вистрибнула з труни, поки її несли
до могили. Перш, ніж будь-хто зміг зреагувати,
жінка попрямувала до найближчої дороги, де й
була збита насмерть легковою машиною. Після
чого її повернули в труну, і церемонія похорону
продовжилася…

9. американський турист у Південній
америці мав нещастя бути атакованим бджо-
лами-вбивцями, стоячи на березі амазонки.
Рятуючись від бджіл, він стрибнув у річку - і був
негайно зжертий живцем піраньями.

10. Після зупинки з метою пропустити
скляночку в нелегальному барі водій автобуса
в Зімбабве виявив, що 20 психіатричних паці-
єнтів, яких він віз з Хараре в Булавайо, втекли.
не бажаючи визнати своє упущення, водій
поїхав на найближчу зупинку і запропонував
всім безкоштовний проїзд. Потім він доставив
всіх до психлікарні, сказавши персоналу, що
пацієнти неспокійні і схильні розповідати дивні
історії. Для з'ясування знадобилося 3 дні…

11. Техаські в'язниці забрали у засуджених
на смерть право останньої сигарети, мотивую-
чи тим, що «це шкідливо для їх здоров'я»�

Ну хіба розум є?..
буває ж!

Квиток і білет

в українській мові використовуються
обидва ці слова, але перше – набагато
частіше за друге. Саме квиток нам
необхідно придбати для проїзду або для
того, щоб стати членом якоїсь організа-
ції, а також щоб подивитися виставу чи
фільм. Білет витягають студенти на іспи-
тах, купують, якщо хочуть виграти в лоте-
рею, а також це цінні папери (наприклад,
казначейський білет).

Мати рацію чи бути правим

Ці словосполучення використовують-
ся в українській мові зовсім у різних зна-
ченнях. але ті, хто звик спілкуватися
російською мовою, дуже часто вживають
одне, маючи на увазі зовсім інше.
Запам’ятайте, що ви фізично можете
бути правим тільки для тих, хто знаходиться
зліва від вас. І тут немає виключень. Коли ви
щось робите вірно, ви маєте рацію. І це зов-
сім не означає, що ви є власником портатив-
ної радіостанції :)

Вживати заходів чи приймати міри

Російський вислів “принимать меры” укра-
їнською звучить так: “вживати заходів”. Міра –
це тільки одиниця якогось виміру. Саме тому
вислів “приймати міри” звучить незрозуміло
для українців.

Рахувати та вважати

У російській мові слово “считаю” є багато-
значним, і нам треба брати це до уваги. в
українській мові говоримо так: вважати – мати
свою думку, рахувати – займатися підрахунка-
ми чогось, лічити – послідовно казати цифри
– один, два, три... не плутайте, будь ласка, ці
поняття! І не кажіть: «Я рахую, що з першого
разу отримаю «5» на іспиті з української!» не
отримаєте… :)

Приймати чи брати до уваги

Правильно казати тільки “брати до уваги”,
адже приймати ви можете тільки когось або
щось – ліки, друзів, папери, та тільки не увагу.

Витяг і виписка

Різниця в тому, що витяг – це копіювання
частини тексту чи документу, а виписка вказує
на вилучення когось (наприклад, вилучення з
лікарні).

Адрес та адреса

У російській мові існує тільки перше
слово, тому багато хто з українців про місце
свого мешкання теж каже «мій адрес». але
насправді географічні координати – це адре-
са! Слово «адрес» також існує, але під ним
мається на увазі письмове привітання. І це ще
не все, адже слово “адреса” багатозначне:
можна висловити приємні слова на чиюсь
адресу�

Вживаєш заходів?
Ти маєш рацію!

говоримо українською

«Мова зникає не тому, що її не вчать інші, а тому, що нею не говорять ті, хто її
знає» – ці слова іспанського політика Хосе-Марії Арце розлетілись в соціальних
мережах як заклик спілкуватись рідною мовою. Говорити українською стало не
просто модою, а потребою для багатьох свідомих громадян. Але важливо робити
це правильно, принаймні, до цього прагнути.
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чемпіонат

4 жовтня 2017 року на головному стадіоні
Сумського національного аграрного універси-
тету відбулося відкриття XVII чемпіонату
України з футболу серед вищих навчальних
закладів сезону 2017-2018 рр. Цей захід відбу-
вається за сприяння Федерації футболу
України та всеукраїнської футбольної асоціації
студентів, а також Комітету з фізичного вихо-
вання та спорту Міністерства освіти і науки
України. Учасниками змагань стали команди
Київського національного торговельно-еконо-
мічного університету, Одеської національної
морської академії, Класичного приватного уні-
верситету м. Запоріжжя, Київського національ-

ного університету технології та дизайну. За
головний кубок змагаються також і сумчани –
команди Сумського державного університету та
Сумського національного аграрного універси-
тету. Команда СнаУ є дебютантом на чемпіона-
ті, проти неї грають дуже сильні, впевнені в
собі, досвідчені команди, але, не дивлячись на
ці обставини, наші спортсмени вже встигли
заявити про себе як про нових зірок студент-
ського спорту в Україні.

Перше коло змагань розпочалося 4 жовтня
грою команд «легпром» Київського національ-
ного університету технології та дизайну (тренер
Сергій черновський, капітан команди – Сергій

Мандровський) та «альянс СнаУ» Сумського
наУ (тренер Олександр Химченко, капітан
команди – Микита воронцов). 

на радість усім вболівальникам нашої
команди, матч завершився перемогою госпо-
дарів поля. Команда «альянс СнаУ», що є
дебютантом цього чемпіонату, у запеклій
боротьбі здолала старожила Студліги – коман-
ду «легпром» Київського національного універ-
ситету технології та дизайну з рахунком 1:0.
вирішальний м’яч у ворота суперника на 70-й
хвилині матчу забив випускник факультету еко-
номіки і менеджменту андрій Біланенко.

«на полі боролися дві рівні команди. нам
вдалося реалізувати свій шанс, а суперник у
кінці матчу змарнував власну нагоду. Приємно
починати чемпіонат з перемоги, але розуміємо,
що найважчі матчі ще попереду», – прокомен-
тував підсумок гри тренер команди «альянс
СнаУ» Олександр Химченко. 

наступну гру сумчани провели 12 жовтня
2017 року: у Києві відбувся матч між СК
«КнТеУ-Меркурій» Київського національного
торговельно-економічного університету та
командою Сумського національного аграрного
університету «альянс СнаУ».

І на шостій хвилині матчу наші спортсмени
відкрили рахунок: дальній пас володимира
Стрельченка став надзвичайно вдалим, і м’яч
опинився у воротах суперника. але під кінець
тайму киянам все ж таки вдалося вирівняти
рахунок.

У другому таймі нашим спортсменам при-

йшлося нелегко, адже в запеклій футбольній
боротьбі вони протистояли надзвичайно силь-
ній команді. Та як не старалися кияни, а отри-
мати перевагу їм таки не вдалося, тож матч
закінчився внічию – 1:1.

За словами тренера команди Олександра
Химченка, він задоволений грою своїх підопіч-
них і результатом матчу, адже противник
справді був сильним, і хлопці викладалися на
всі 100%, продемонструвавши красиву гру.

17 жовтня впевненою перемогою аграріїв
завершився футбольний матч між командами
«альянс СнаУ» Сумського національного аграр-

ного університету та ФК «Юнга-Морська акаде-
мія» Одеської національної морської академії
на головному стадіоні СнаУ.

вже на 2-й хвилині першого тайму влучний
удар Олександра Федченка відкрив рахунок на
користь нашої команди. Далі упродовж матчу
футболісти змусили хвилюватися глядачів на
трибунах, адже було декілька гострих напруже-
них моментів, які так і не вдалося реалізувати.

Другий тайм вирівняв рахунок, коли нашим
забили у ворота влучним ударом з пенальті.
але попри це футболісти СнаУ змогли зібрати-
ся, і після подачі з кутового ударом головою
Старинський забив м’яч у ворота одеситів, тож
гра завершилася з переможним для СнаУ
рахунком  2:1.

Тож чекаємо продовження і бажаємо
нашим спортсменам подальших спортивних
перемог!�

Олена МОвчан

«Альянс СНАУ»: вдалий дебют
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мистецтво

Один з найяскравіших колективів
Сумського національного аграрного універси-
тету – ансамбль сучасного бального танцю
«Sway» і дитяча група цього ж ансамблю
«SWAYchiki» теж представили на конкурсі свої
таланти, причому доволі масштабно: 8 компо-
зицій – практично концертна програма! :)

наймолодша група «свейчиків» – ювенали
вразила журі темпераментним танго «Корсари»
та запальним джайвом «Crazy flight». Юніори
(середня група) виклалися на повну, адже під-
готували для конкурсу цілих 4 хореографічних
композиції: квікстеп «Магія літа», самба в укра-
їнському стилі «Запали вогонь», вальс
«Конфетті» та ча-ча-ча «Мисливці за привида-
ми». а танцюристи зі «Свея» порадували лірич-
ним вальсом «I believe» та латиноамерикансь-
кою композицією «люди як кораблі». 

Критерії, за якими журі оцінювало виступи
колективів та солістів, були доволі суворими.
враховувався творчий підхід та індивідуаль-
ність виконавців, реалізація задуму художнього
твору, рівень виконавської майстерності, арти-
стизм і сценічна культура, естетика сценічного
одягу та навіть якість фонограми. 

але, не дивлячись на суворість вимог, наші
артисти виступили просто феєрично! а якими

іншими словами можна описати результа-
ти, з якими «Sway» і «SWAYchiki» поверну-
лися до рідного міста? Перші місця у юве-
налів, юніорів та дорослих, Гран-прі – у
всього колективу!!!

«Це була надзвичайно напружена праця, –
говорить керівник колективу Юрій Сергеєв, –

діти зробили майже немож-
ливе: з дорослим складом
ансамблю ми за два тижні
підготували дві нові компо-
зиції, у ювеналів теж  була

прем’єра нового номеру, юніори станцювали
аж 4 танці… Як керівник я хвилювався неймо-
вірно, але попри все вірив у перемогу, адже
бачив, як викладаються діти на тренуваннях, як
вони стараються, які вони талановиті й арти-
стичні! надзвичайно приємно, що й журі все це

побачило і об’єктивно оцінило :) І
технічно, й емоційно це були
довершені виступи».

«від голови журі – професора,
народного артиста України, лау-
реата міжнародних конкурсів
Григорія чапкіса приємно вислухо-
вувати і похвалу, і зауважен-

ня, – ділиться своїми враженнями Ксенія
Блюмська-Данько, керівник колективу. –
взагалі я вважаю, що участь у таких конкурсах
надзвичайно мотивує юних артистів до творчо-
го розвитку, а тренерам дає поштовх для нових
ідей».

А нам, шанувальникам творчо-
сті цього прекрасного колективу,
дуже приємно усвідомлювати, що
наші вкотре стали першими, і на
весь величезний зал Центру куль-
тури й мистецтв Національного
авіаційного університету в Києві
гордо прозвучало ім’я Сумського
НАУ; що талант, помножений на
старанність і приправлений волею
до перемоги, завжди буде
достойно оцінений. Щиро вітаємо
танцюристів ансамблю та хорео-
графів Юрія Сергеєва та Ксенію
Блюмську-Данько, бажаємо нових
творчих ідей та успішної їх реалі-
зації!�

Олена МОвчан

«Sway». «GrandFest». Grand Prix!!!

«Альянс СНАУ» – «Легпром»: рахунок 1:0

«Альянс СНАУ» – «КНТЕУ-Меркурій»: рахунок 1:1

«Альянс СНАУ» – ФК «Юнга-Морська академія»: рахунок 2:1

Що там і казати, день 26 жовтня став для всіх, хто любить АСБТ «Sway», хвилюю-
чим і напруженим – ми займалися поточними справами, виконували повсякденну
роботу, а думки весь час поверталися до них: як вони там зараз? Оце, напевне,
вже на місці, хвилюються, збираються – скоро почнеться… А на цей час вже,
напевне, молодшенькі виступили, а старші ще тільки готуються… Тож ми
тримали за них кулачки і подумки бажали вдалих виступів. Що ж відбувало-
ся? – запитаєте ви. А справа в тім, що саме 26 жовтня 2017 року в Києві
проходив грандіозний за своїми масштабами й рівнем проведення захід –
Міжнародний фестиваль-конкурс мистецтв «GrandFest». До участі у ньому
зазвичай запрошуються солісти та творчі колективи всіх жанрів – вокального,
хореографічного, розмовного, а також циркові студії та театри мод. 


